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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلسه با ارائه 
کنندگان ســرویس های فناورانه در ایام اربعین، 
تاکید کرد که اثر خدمات فناورانه در این ایام جلوه و 

اثربخشی بیشتری دارد. 
روز سه شنبه جلسه هماهنگی رویداد همراه با اربعین؛ همگام با 
فناوری با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد.

در این جلســه که رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران به 
همراه نمایندگان اپلیکیشن ها و شرکت هایی که برای اربعین 
سال جاری سرویس های فناورانه ای را تهیه کرده اند نیز حضور 

داشتند، وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه خدمت و تسهیل کار 
مردم توسط پلتفرم ها باید در هر موقعیتی انجام شود، گفت: ما 
وظیفه داریم در این حوزه و از طریق کارگروه اقتصاد دیجیتال 
موانع را برای فعالیت کسب و کارها و پلتفرم های بومی برطرف 

کنیم.
وی افزود: اگر مردم می توانند کارهای خود را با چند کلیک 

انجام دهند، چرا این امکان فرآهم نشود.
زارع پور با اشاره به سرویس های جدید و متنوعی که برای 
ایام اربعین حسینی ارائه می شود، گفت: به برکت این ایام، می 

توان این ســرویس ها در طول سال نیز پایدار و در خدمت به 
مردم باشند.

وی به اهمیت و ارزش خدمت در ایام اربعین حسینی اشاره کرد 
و افزود: خدمت فناورانه می تواند جلوه و اثربخشی بیشتری در 

این ایام داشته باشد و کار ویژه تری است.
وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه مشکلات و موانع سرویس های 
فناورانه در ایام اربعین باید در ستاد اربعین نیز پیگیری شود اعلام 
آمادگی کرد که با جمع بندی این مشکلات در این جلسه در 

ستاد اربعین و دستگاه های مربوطه نیز پیگیری کند.

بر اساس همین گزارش، در این جلسه نمایندگان برنامه های 
کاربردی و شرکت های ارائه کننده سرویس های فناورانه در 
حوزه های حمل و نقل، پیام رسان ها، برنامه های راهنمای زائر، 

دریافت ارز و برخی دیگر از سرویس های تولید محتوا حضور 
داشتند و با معرفی سرویس های خود برای اربعین سال جاری 

مشکلات و موانع ارائه این سرویس ها را نیز مطرح کردند.

وزیر ارتباطات: 

 سرویس های ارائه شده در اربعین می تواند 
در طول سال نیز مورد استفاده قرار گیرد 

 اتصال ۱۰۹۰ خانوار روستایی دیگر 
به اینترنت پرسرعت نسل چهارم 

رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت ارتباطات 
گفت: در دو سال گذشته ۸۰ روستای بالای 
۲۰ خانــوار به اینترنت پرســرعت متصل 

شده اند. 
محمداحسان خرامید، رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط 
عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در ویراستی 
خود نوشته است:۱۰۹۰ خانوار روستایی دیگر در استان 
کردستان تحت پوشش تلفن همراه و اینترنت پرسرعت 

نسل چهارم قرار گرفته اند.۹ سایت جدید تلفن همراه روستایی با اعتباری بیش از ۴۰ میلیارد 
تومان به بهره برداری رســیده اند.در دو سال گذشته ۸۰ روستای بالای ۲۰ خانوار به اینترنت 

پرسرعت متصل شده اند و کار عملیاتی ۳۰ سایت دیگر هم آغاز شده است.

گروه های فناوری آمریکا به ممنوعیت تیک تاک 
اعتراض می کنند 

دو گروه فنــاوری تیک تــاک را در پرونده 
شــکایتش که برای جلوگیــری از اجرای 
ممنوعیت در ایالت مونتانا اســت، حمایت 

کردند.
نت چویس، یــک انجمن تجاری ملی که شــامل 
 Chamber of( ســکو های فناوری بزرگ اســت و
Progress(، یــک ائتلاف صنعت فناوری، در یک 
پرونده قضایی مشترک گفتند: تلاش مونتانا برای قطع 

ارتباط این ایالت از شبکه جهانی کاربران تیک تاک، ساختار را نادیده می گیرد و  الگو و هدف 
اینترنت را تضعیف می کند.

تیک تاک که متعلق به شــرکت بایت دانس است، در ماه مه شکایتی را برای جلوگیری از 
ممنوعیت خود در آمریکا تنظیم کرد و دلیل آن این بود که این ممنوعیت آزادی بیان، حقوق 
اولیه این شرکت و کاربران را نقض می کند.جلسه استماع درخواست تیک تاک برای صدور حکم 
اولیه برای ۱۲ اکتبر )۲۰ مهر( تعیین شده است.تیک تاک که بیش از ۱۵۰ میلیون آمریکایی از 
آن استفاده می کنند، با درخواست های فزاینده قانون گذاران آمریکایی برای ممنوعیت سراسری به 

دلیل نگرانی در مورد نفوذ احتمالی دولت چین مواجه شده است.
تیک تاک می گوید: داده های کاربران آمریکایی را با دولت چین به اشتراک نگذاشته و نخواهد 
گذاشت و اقدامات اساسی برای محافظت از حریم خصوصی و امنیت کاربران تیک تاک انجام 
داده است.گروه های فناوری می گویند اگر قانون اجرایی شود، این ممنوعیت یک اینترنت تکه تکه  
ایجاد می کند که در آن اطلاعات در دسترس کاربران و بر اساس میل یا ترجیحات سیاستمداران 
محلی به صورت منطقه ای تقسیم می شود.آن ها افزودند اینترنت به طور کلی تکه تکه خواهد شد 
و ارزش آن برای بشریت کاهش خواهد یافت.مونتانا می تواند برای هر تخلف تیک تاک ده هزار 

دلار جریمه اعمال کند. این قانون برای تک تک کاربران تیک تاک مجازاتی اعمال نمی کند.
تیک تاک تخمین می زند که سی صد و هشتاد هزار نفر در مونتانا و به تعبیر دیگر بیش از یک 

سوم از جمعیت ۱.۱ میلیون نفری این ایالت  از این سکو استفاده می کنند.
رئیس جمهور سابق، دونالد ترامپ در سال ۲۰۲۰ به دنبال ممنوعیت بارگیری های جدید تیک 

تاک بود، اما مجموعه ای از تصمیمات دادگاه مانع از اجرای این ممنوعیت شد.

عراق تلگرام را مسدود کرد 
وزارت مخابــرات عراق اعــلام کرد که به 
دلیل نگرانی های امنیتی ملــی و به منظور 
حفظ یکپارچگی داده های شخصی کاربران، 

پیام رسان تلگرام را مسدود کرده است.
این برنامه به طور گسترده در عراق برای پیام رسانی و 
همچنین به عنوان منبع اخبار و به اشتراک گذاری محتوا 

استفاده می شود.
برخی از کانال ها حاوی اطلاعات شخصی زیادی از 

جمله نام، آدرس و روابط خانوادگی عراقی ها هستند. این وزارتخانه در بیانیه ای اعلام کرد که 
از تلگرام  خواسته است بستر هایی را که اطلاعات نهادهای رسمی دولتی و اطلاعات شخصی 
شــهروندان را افشا می کنند، ببندد؛ اما این شرکت پاسخی نداده و درباره ی  هیچ یک از این 

درخواست ها تعاملی نداشته است.
در این بیانیه آمده است: وزارت ارتباطات بر احترام خود به حقوق شهروندان برای آزادی بیان و 

ارتباطات، بدون لطمه به امنیت دولت و نهادهای آن، تاکید می کند.

 پیش نویس قانون استفاده از 
فناوری شناسایی چهره در چین ارائه شد 

رگولاتور امنیت سایبری چین پیش نویس 
قوانین ناظر بر مدیریت امنیت شناســایی  
چهره در این کشــور را پــس از افزایش 
نگرانی های مردم درباره سواستفاده از این 

فناوری ارائه کرد.
اداره فضای سایبری چین)CAC(اعلام کرد فقط برای 
مقاصد خاص و در صورت نیاز با اقدامات سختگیرانه می 
توان از فناوری شناسایی چهره برای فراوری اطلاعات 

بیومتریک استفاده کرد.طبق بیانیه این اداره ،استفاده از فناوری نیازمند رضایت اشخاص است. 
همچنین در صورتی که بتوان از شیوه های شناسایی غیربیومتریک به جای شناسایی چهره 

استفاده کرد، آن روش ها ارجحیت دارند.
شناسایی هویت بیومتریک به خصوص شناســایی چهره در چین به طور گسترده استفاده 
می شــود. در سال ۲۰۲۰ میلادی رسانه های محلی در گزارشی اعلام کردند شناسایی چهره 
برای فعالسازی دستگاه ارائه دستمال کاغذی در دستشویی های عمومی به کار می رود. این خبر 
نگرانی های مردم و مقامات را برانگیخت. بسیاری از دادگاه ها و دولت های منطقه ای در چین 

شرکت ها را برای سواستفاده از فناوری شناسایی چهره جریمه کردند.
طبق پیش نویس قوانین جدید ثبت تصویر و دستگاه های شناسایی چهره نباید در اتاق های 
هتل، دستشویی های عمومی، اتاق های پرو، توالت ها و دیگر اماکنی که امکان نقض حریم 

خصوصی وجود دارد، نصب شود.
این رگولاتور معتقد است دستگاه های ثبت تصاویر فقط باید در اماکن عمومی و برای مقاصد 

ایمنی نصب شود و همچنین باید در کنار آنها علامت های هشدار وجود داشته باشد.

ماهواره هواشناسی چین در مدار زمین قرار گرفت
 چین ماهواره جدیدی به ناوگان ابزارهای فضایی هواشناسی خود افزوده 
است. این ماهواره تغییرات آب و هوایی را رصد می کند. در روز دوم آگوست 
سال جاری میلادی یک موشک لانگ مارچ ۴C از مقر پرتاب ماهواه جیوکوان 
 »۳F در صحرای گوبی به فضا پرتاب شد. همراه این موشک ماهواره »فنگیون
به فضا رفت تا به ناوگان ماهواره های سازمان هواشناسی چین در مدار زمین 
بپیوندد. این ابزار جایگزین ماهواره »فنگیون۳C« است که در سال ۲۰۱۳ 

میلادی به فضا پرتاب شده بود.
»فنگیون ۳F« دارای ۱۰ محموله برای جمع آوری داده های آب وهوا از جمله ابزارهای جدید 
برای ردیابی ازون است. وزن ماهواره ۲۳۰۰ کیلوگرم است و پیش بینی می شود یک دهه در مدار 

زمین بماند. آکادمی دولتی فناوری پروازهای فضایی شانگهای این ماهواره را توسعه داده است.
رسانه های رســمی چین گزارش دادند از ماهواره مذکور برای جمع آوری داده هایی درباره 
تغییرات آب وهوایی، ترکیب شیمیایی اتمسفر و همچنین تحقیقات محیطی اتمسفری استفاده 
می شــود. نیروی فضایی آمریکا این ماهواره را ردیابی و اعلام کرد در فاصله ۸۰۶ کیلومتری 

زمین مدار می زند.

لوگوی روبل دیجیتال رونمایی شد
 بانک روسیه لوگوی روبل دیجیتال و کارمزد کمیسیون را فاش کرد.  پروژه 
 )BoR( که توسط بانک روسیه )CBDC( ارز دیجیتال بانک مرکزی روسیه

توسعه یافته است، لوگوی رسمی خود را فاش کرد.
بانک مرکزی روسیه همچنین نرخ های کارمزد کمیسیون را منتشر کرده است که تا سال 
۲۰۲۵ رایگان خواهد بود و بعد از آن از صفر واحد خواهد گذشت.در سوم ماه آگوست، بانک 
روسیه هویت شرکتی ارز دیجیتال خود یعنی روبل دیجیتال را با نماد بین المللی روبل در یک 

دایره ارائه کرد، این لوگو در چهار ترکیب رنگ اصلی قرمز و سفید یا سیاه و سفید خواهد بود.
حرکت روسیه برای پذیرش ارز دیجیتال در بحبوحه چالش های اقتصادی صورت می گیرد و 

گامی مهم در مدرن سازی سیستم مالی این کشور است.
بانک مرکزی انتظار پذیرش انبوه روبل دیجیتال را قبل از سال ۲۰۲۵ یا ۲۰۲۷ ندارد. روبل 

دیجیتال با سایر اشکال روبل همراه خواهد بود.

ادامه از صفحه یک
حباب جدید انتظارات تورمی تحت تاثیر شوک جدید قیمت ارز در 
حال شکل گیری است و با توجه به اینکه سطح اعتماد جامعه به 
آمارهای اقتصادی کاهش یافته احتمالا دوباره شاهد انحراف منابع 
به بازارهای سوداگرانه باشیم و این یعنی ریسک معاملات در بازار 

سرمایه هم افزایش پیدا می کند.
در چند ماه گذشته دولت تلاش کرده از طریق سرکوب قیمت ها 
مانع از افزایش تورم کالاهای مصرفی شود، از طرف دیگر نرخ 
دلار را در یک محدوده زیر ۵۰ دلار ثابت نگهداشــته است تا به 
نوعی مانع از صدور سیگنال تورمی به بازارهای مختلف شود، اما به 
دلیل اینکه به جامعه القا شده که سیاست دولت سرکوب دلار برای 

جلوگیری کاذب از تورم است عملا سیاست دولت هم کم اثر یا بی 
اثر شده، به همین دلیل شاهد بروز تورم در قیمت کالاها هستیم.

از طرف دیگر پول های بزرگی که پیش از این از سوی مسئولین 
عامل حبابی شدن یا سقوط بورس معرفی می شد هم اکنون آماده 
ورود به بازارهای کالایی است و این موضوع می تواند یک تهدید 

جدی برای اقتصاد کشور باشد.
هرچند در یک هفته اخیر هم شاهد نوساناتی جدید در بازار خودرو 
بوده ایم که به گواه برخی فعالان این بازار دست های پنهان دلالی 
برخــی خودروها را بین ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان گران کرده در 

حالی که تغییرات قیمت ارز چندان محسوس نبوده است.
این اتفاقات حکایت از این دارد که حباب جدید انتظارات تورمی 

در حال شکل گیری است و اگر دولت سیاسی را برای حمایت از 
بخش های مولد اقتصادی تدوین نکند شاهد گردش پول هوشمند 
در بازارهای مختلف خواهیم بود. به عبارت دیگر بعد از اینکه قیمت 
خودرو به سطح برسد این پول از این بازار خارج و بعد وارد بازار طلا 
و دلار می شــود و این موضوع به دلیل تحرکی که در بازارهای 
سوداگری ایجاد می کند منجر به جذب بیشتر نقدینگی در آنها 
خواهد شد. پیش از این گزارش هایی منتشر شد مبنی بر اینکه 
مردم حدود ۲۰۰ میلیارد دلار سکه و دلار در خانه های خود پنهان 
کرده اند و همچنین گفته می شد که بیش از ۵۰۰ هزار دستگاه 
خودرو در پارکینگ ها آماده فروش هســتند و در زمانی که موج 

جدید تورمی ایجاد شود وارد بازار خواهند شد.

حالا تصور کنید که انتظارات تورمی منجر شــود که به ذخیره 
ارزی و طلای خانگی اضافه شود به طور قطع نخستین اثری که 
می تواند داشته باشد افزایش رکود در بخش های مولد اقتصادی 
کشــور و افزایش قیمت ارز و طلا خواهد بود که خود این عامل 
هم سیگنالی تورمی به بازارهای کالایی صادر می کند. در شرایط 
کنونی بهترین راهبرد دولت بایــد حمایت از بخش های مولد 
اقتصادی و انتقال جریان پول از بانک ها به بنگاه های اقتصادی 
است تا از این طریق پروژه های نیمه تمام و راکد فعال شوند و از 

این طریق زمینه رشد تولید و اشتغال فراهم شود.
به عبارت دیگر با تولید و عرضه بیشتر کالا تورم ناشی از برهم 
خوردن عرضه و تقاضا از بین می رود و بنگاه های تولیدی هم به 

واسطه ایجاد ارزش افزوده ای که می کنند سود خواهند برد و این 
چرخه فعال اقتصادی منجر می شود که حاشیه سود شرکت ها 
افزایش یابد و بورس هم در زنجیره اقتصاد مولد به جذب بیشتر 
سرمایه ها کمک خواهد کرد. بنابراین در حال حاضر دولت باید 
اصلاحات ساختاری در بخش های پولی و مالی را باید اجرا کند 
تا تورم ناشی از رشد نقدینگی و کسری بودجه تا حدودی اصلاح 
شود و سیاست ها در مسیر ثبات اقتصادی و کاهش تورم نقطه به 
نقطه حرکت کند و بعد از آن زمینه سرمایه گذاری بیشتر از طریق 
مشوق ها را اجرایی کند و به قیمت گذاری دستوری هم پایان دهد 
تا در شرایطی که تولید به اندازه تقاضا در کشور شکل گرفته بازار 

تعیین کننده نهایی قیمت باشد.

حباب جدید انتظارات تورمی

اخبار کوتاه 

امنای  جلسه کمیســیون دائمی هیات 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به عنوان مقدمــه برگزاری هیات امنای 

پژوهشگاه برگزار شد. 
جلسه کمیسیون دائمی هیات امنای پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات به ریاست علی اصغر 
انصاری، معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و با حضور محمد 

رضوی زاده رئیس پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، نمایندگان وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 
سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر اعضای کمیسیون دائمی برگزار شد.

علی اصغر انصاری معاون وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه پژوهشگاه ارتباطات بر اساس برنامه هفتم توسعه، 
قطعا ماموریت های تازه ای بر عهده خواهد داشــت، گفت: بر اســاس این برنامه پژوهشگاه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات باید خود را آماده کمک به توسعه اقتصاد دیجیتال و هدایت کشور به سمت بهره مندی از 

فناوری های نوین کند.
علی اصغر انصاری معاون وزیر ارتباطات افزود: با توجه به اهمیت تحقق ماموریت های محول شده به 
پژوهشگاه، ضروری است که ساختار فعلی آن نیز اصلاح شود، چراکه با ساختار فعلی تحقق این ماموریت 

ها ممکن نیست.
معاون وزیر ارتباطات خواستار کمک و همراهی اعضای کمیسیون دائمی برای کنار زدن موانع پیش روی 

پژوهشگاه ارتباطات شد.
در ابتدای این جلسه نیز رضوی زاده، رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات گزارش مختصری از 

عملکرد بودجه ای پژوهشگاه در یک سال گذشته ارایه کرد.
در این جلسه علاوه بر گزارش حسابرسی صورت های مالی سال منتهی به سال ۱۴۰۱، سایر دستورات نیز 

پس از بحث و تبادل نظر جهت ارائه به هیات امنای پژوهشگاه مورد بررسی قرار گرفت.

شرکت زوم ویدئو کامیونیکیشن که در 
دوران دورکاری به شــدت محبوب بود، 
کارمندانش را به بازگشــت به محل کار 

فراخواند. 
ســخنگوی زوم اعلام کــرد کارمندانی که در 
نزدیکی دفتر این شرکت زندگی می کنند، باید دو 
روز در هفته در محل کار حاضر شوند. مدل »کار 
ترکیبی«، موثرترین مدل برای زوم است زیرا این 

شرکت در موقعیت بهتری برای استفاده از فناوری های خود و ادامه نوآوری و حمایت از مشتریان جهانی قرار 
دارد.نــرم افزار کنفرانس ویدئویی زوم، در دوران پاندمی کووید ۱۹ که کل صنایع را وادار کرد، به ارتباطات 
مجازی روی بیاورند، موفقیت زیادی تجربه کرد و از آن زمان، شرکت های مختلف نظیر آمازون و بلک راک، 
مدت زمانی که کارمندانشان باید در این سایت سپری کنند را افزایش داده اند.با این حال، بسیاری از دفاتر 
تقریبا بلااستفاده مانده اند و نشانه هایی وجود دارد که بعضی از مشاغل ممکن است دورکار بمانند. طبق آمار 
شرکت تحلیل اشغال محل کار Basking.io،  دفاتر در قسمت شمال شرقی آمریکا در نیمه اول سال، 
حداکثر ۲۴ درصد از ظرفیتشــان استفاده شد. درخواست برای مشاغل دورکاری هم در بسیاری از شهرها، 
افزایش پیدا کرده است.زوم برای حفظ رشد در جهان پساکرونا، به سختی تلاش می کند. هر چند قیمت 
سهام این شرکت از مارس تا اکتبر سال ۲۰۲۰، چهار برابر شد اما ارزش سهام این شرکت در مقایسه با سطح 
پیش از پاندمی، افت کرده است.زوم در تلاش برای برانگیختن رشد، مشغول طراحی مجموعه ابزارهای نرم 
افزاری شامل محصولات همکاری درون اداری، برای کسب و کارهای بزرگ است. این شرکت در استارتاپ 
آنتروپیک سرمایه گذاری کرده تا هوش مصنوعی در نرم افزار این شرکت برای درخواستهای مدیریت و 
سرویس خودکار مشتری، استفاده شود.اریک یوان، مدیرعامل زوم در کنفرانس اعلام درآمدهای مالی در ماه 
مه گفته بود: در حالی که بسیاری از مدیران عامل، می خواهند کارمندان پنج روز در هفته در محل کار حاضر 

شود، تصور می کنم کار ترکیبی همچنان ماندگار می شود.

جلسه کمیسیون دائمی هیات امنای پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد 

 پایان دورکاری
 در اپلیکیشن محبوب

رگولاتور حفاظت از حریم خصوصی نروژ 
اعلام کرد متا پلتفرمز )مالک فیس بوک( 
به دلیل نقض حریــم خصوصی از ۱۴ 
آگوســت ۲۰۲۳ میلادی به ازای هر روز 
باید یک میلیون کرون )۹۸ هزار و ۵۰۰ 

دلار( جریمه بپردازد.
ســازمان Datatilsynet ، رگولاتــور حریم 
خصوصی این کشور در ۱۷ جولای اعلام کرد در 

صورتیکه شرکت آمریکایی نقض های حریم خصوصی شناسایی شده را برطرف نکند با جریمه روبرو خواهد 
شد.این سازمان اعلام کرده بود متا نمی تواند داده های کاربران نروژی مانند اطلاعات موقعیت فیزیکی آنها را 
جمع آوری و از آن برای تبلیغات هدفمند استفاده کند. تبلیغات هدفمند یا تبلیغات رفتاری یک مدل کسب و 

کاری نرمال بین شرکت های بزرگ فناوری است.
متا تا چهارم آگوســت فرصت دارد به رگولاتور ثابت کند که این مشکل را برطرف کرده است. توبیاس 
جودین رئیس بخش بین الملل Datatilsynet اعلام کرد: از ماه آینده، جریمه روزانه یک میلیون کرون 
برای این شــرکت اعمال می شــود.جریمه روزانه متا تا ۳نوامبر ادامه می یابد وDatatilsynet با ارجاع 
تصمیمش به هیئت حفاظت از داده اتحادیه اروپا) و درصورت تأیید تصمیم ( می تواند آن را دائمی کند. در 
چنین وضعیتی حوزه اجرای تصمیم به بقیه اروپا گسترده می شود. البته Datatilsynet هنوز گامی در این 
زمینه برنداشته است.متا هفته گذشته اعلام کرد قبل از آنکه به کسب وکارها اجازه دهد از تبلیغات هدفمند 
مبتنی بر سرویس های آن )مانند فیس بوک و اینستاگرام( استفاده کنند، رضایت کاربران را دریافت کند. اما به 
گفته جودین این اقدام کافی نبود و متا باید فراوری داده های خصوصی کاربران را متوقف می کرد تا مکانیسم 

درخواست رضایت از کاربران راه اندازی شود.
وی در این باره افزود: به گفته متا اجرای چنین روندی چند ماه طول می کشــد و ما نمی دانیم مکانیســم 

درخواست رضایت از کابران دقیقاً به چه صورت است. در این میان حقوق مردم نقض می شود.

نروژ برای جریمه روزانه فیس بوک 
آستین بالا زد

معــاون علمی، فنــاوری و 
اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
فناوری  و  جمهور حوزه علم 
را عرصــه ای مظلوم و آماج 
حملات برخــی جریان های 
آسیب رســان عنــوان کرد 
انجمن  تأســیس  گفت:  و 
با  فناوری  و  خبرنگاران علم 
جدیت از سوی این معاونت 

پیگیری می شود. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی همزمان با فرارســیدن ۱۷مردادماه 
سالگرد شهادت محمود صارمی و دیپلمات های ایرانی در حمله به 
کنسولگری جمهوری اسلامی ایران در مزار شریف و روز گرامیداشت 
مقام خبرنگار، در نشستی با خبرنگاران به نقش کلیدی و راهبردی 
رسانه ها در شکل گیری باورها اشاره کرد و اظهار داشت: حوزه خبر 
با روح و ذهن افراد ارتباط دارد؛ بنابراین اگر بیشتر از حوزه سلامت 

اهمیت نداشته باشد به همان اندازه اهمیت دارد.
وی افزود: مســایل علــوم و فناوری های شــناختی به یکی از 
دغدغه های صاحبان قدرت تبدیل شــده و فهمیده اند آن چه که 

می توانند با آن تغییر ایجاد کنند چیزی جز باور و شناخت نیست.
رئیس بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: در حوزه ای فعالیت می کنیم 
که تقدس و جدیت دارد و از نقش تمامی فعالان این عرصه قدردانی 
می کنم که کاری دشوار و بدون مزایای خاص را با عشق و جدیت 
دنبال میکنند. معتقدم رسانه در حوزه علم و فناوری، پیشرو و نوک 
پیکان است و آن چه که پیش قراول ترویج و توسعه فناوری است، 

رسانه است.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه 
ایده تأسیس انجمن خبرنگاران علم 
و فناوری با جدیت از سوی معاونت 
علمی دنبال می شود، اظهار داشت: 
در تلاش هستیم زمینه ای را فراهم 
کنیم تا علاوه بر خبرنگاران این حوزه 
افراد علاقمند در حوزه تولید محتوا 
هم آموزش دیده و ترغیب شوند تا 
تولید محتوای غنی و ارزشــمند در 

حوزه علم و فناوری داشته باشند.
وی با بیان این که مردم نسبت به اخبار هوشمندانه برخورد می کنند 
و دستاوردهای واقعی را از تبلیغات و شعارها تشخیص می دهند، ادامه 
داد: پیشنهاد می کنم که یک پلتفرم اشتراک محتوا توسط روابط 
عمومی معاونت علمی ریاست جمهوری ایجاد شود تا خبرنگاران 
بتواننــد در صورت تمایل از انواع محتــوای خام که در اختیار آنها 
قرار می گیرد در تولید محتوا استفاده کنند. همچنین در سفرهای 
استانی معاون علمی و معاونان و مدیران معاونت هم هر بار تعدادی 
از خبرنگاران حضور داشته باشند تا ضمن آشنایی با فضای سفرها، 

تولیدات خبری داشته باشند.
معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه انتقاد رســانه ها به ویژه در 
حوزه علم و فناوری به معنای سازندگی است، گفت: بیان انتقادات 
و مطالبات مردم از ســوی رسانه ها به بهبود امور منجر می شود و 
معتقدم نقدی که خبرنگار در حوزه علــم و فناوری دارد باید مورد 

توجه جدی قرار بگیرد.

دانشمندان یک سیستم هوش مصنوعی را توسعه داده اند که ما را 
از همه گیری بعدی آگاه می کند.

هوش مصنوعی با اســتفاده از فناوری یادگیری ماشینی می تواند به ما در مورد 
ظهور انواع خطرناک ویروس ها در آینده هشدار دهد و همچنین به ما اجازه دهد تا 

از قبل برای آن آماده شویم.
همه ما می دانیم که همه گیری کووید ۱۹ ویرانگر بود و اگر تلاش دانشمندان و 
کارکنان بهداشت در سراسر جهان نبود، می توانست بدتر از این هم شود. اما چه 
می شود اگر بتوانیم از خطرناک ترین گونه های بعدی ویروس ها را قبل از تبدیل 

شدن به یک تهدید بزرگ جهانی آگاه شویم؟
اکنون یک سیستم هوش مصنوعی جدید می تواند این کار را انجام دهد. بر اساس 
مطالعه دانشمندان موسسه پژوهش اسکریپس و دانشگاه نورث وسترن در ایالات 
متحده، این سیستم موســوم به EWAD می تواند به ما در مورد ظهور انواع 

خطرناک ویروس ها در همه گیری های آینده هشدار دهد.
این سیستم که هشدار اولیه تشخیص ناهنجاری )EWAD( نام دارد، از فناوری 
یادگیری ماشینی برای تجزیه و تحلیل توالی های ژنتیکی، تناوب ها و میزان مرگ 

و میر بر اثر انواع ویروس ها در سراسر جهان استفاده می کند.
پژوهشــگران EWAD را بر روی داده های واقعی از همه گیری کووید-۱۹ 
آزمایــش کردند و دریافتند که می تواند به طــور دقیق پیش بینی کند که کدام 

گونه های نگران کننده در هنگام جهش ویروس ایجاد می شوند.
این سیستم همچنین می تواند تخمین بزند که اقدامات بهداشت عمومی مانند 

واکسن ها و پوشیدن ماسک چگونه بر تکامل ویروس تأثیر می گذارد.
این مطالعه که در مجله Cell Patterns منتشر شده است، نشان می دهد که 

EWAD می تواند به ما کمک کند تا با شناسایی تهدید های بالقوه قبل از تعیین 
و تایید رسمی توسط سازمان بهداشت جهانی )WHO( برای مقابله با شیوع های 

آینده آماده شویم و به آن ها واکنش نشان دهیم.
ویلیام بالچ، میکروبیولوژیست در موسسه پژوهشی اسکریپس و یکی از نویسندگان 
اصلی این مطالعه گفت: می توانیم انواع ژن های کلیدی را ببینیم که ظاهر می شوند و 
بیشتر می شوند، زیرا میزان مرگ و میر نیز تغییر می کند و همه این ها هفته ها قبل از 
تعیین رسمی گونه های نگران کننده توسط سازمان بهداشت جهانی اتفاق می افتد.

این سیســتم هوش مصنوعی از یک روش ریاضی به نام کوواریانس فضایی 
 Gaussian process-based spatial( مبتنی بــر فرآینــد گاوســی
covariance( استفاده می کند که می تواند داده های جدید را بر اساس داده های 
موجود و روابط آن ها پیش بینی کند.این سیستم همچنین می تواند الگو ها و قوانین 
تکامل ویروس را که در غیر این صورت در حجم وسیعی از داده ها پنهان می شوند، 

شناسایی کند.
بالچ گفت: یکی از درس های بزرگ این کار این است که مهم است که نه تنها 
چند نوع برجســته، بلکه ده ها هزار نوع دیگر تعیین نشده که ما آن ها را »نوعی 
ماده تاریک« می نامیم، در نظر بگیریم.پژوهشگران اعلام کردند که سیستم آن ها 
همچنیــن می تواند به ما کمک کند تا در مورد بیولوژی اولیه ویروس ها و نحوه 
ســازگاری آن ها با محیط های مختلف بیشتر بدانیم. این می تواند به درمان ها و 

استراتژی های پیشگیری بهتر برای بیماری های ویروسی منجر شود.
بن کالوِرلی، ریاضی شــناس در موسسه پژوهشــی اسکریپس و یکی دیگر از 
نویسندگان اصلی این مطالعه گفت: این سیستم و روش های فنی زیربنایی آن 

کاربرد های احتمالی زیادی در آینده دارند. 

 مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با بیان اینکه 
علی رغم تمام زیان های وارده به مخابرات، در 
مسیر توسعه به نفع بازار پیشران ارتباطات و 
فناوری اطلاعات کشور عمل می کنیم، تصریح 
کرد: متاســفانه حق مخابرات کــه حق بازار 
ارتباطات و مردم برای پیشرفت حوزه فناوری 
است، بیش از یک دهه متوقف و سرکوب شده 

است. 
»مجید ســلطانی« بــا تاکید براینکه این شــرکت جز 
شرکت هایی است که بیشترین سهم درآمدی را برای دولت 

داشته است گفت: شرکت مخابرات پس از خصوصی سازی علاوه بر پرداخت حق و حقوق 
کارکنان، ۶۵ هزار میلیارد تومان در قالب حق السهم و درآمدهای دولت به مجموعه دولت 

پرداخته که این مبلغ به همراه حقوق کارکنان بیش از ۱۲۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
وی گفت: در قبال این همه پرداختی مخابرات، با سرکوب عمدی تعرفه ای مخابرات توسط 
دولت های پیشین روند توسعه مخابرات به طور کامل در حال توقف بود، مثلا مخابراتی که 
در سال ۱۳۹۰ مبلغ دو هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان فقط از تلفن ثابت درآمد داشت در سال 
۱۴۰۰ درآمــد تلفن ثابت علی رغم تورم چندین صددرصدی به هزار و۴۰۰ میلیارد تومان 

کاهش یافت.
وی باشاره به اینکه شــرکت مخابرات ایران مانند درخت تنومندی است که بیشترین 
بارارتباطی کشــور را به دوش دارد گفت: این شــرکت با توجه به تمامی عوامل بازدارنده 
توانســت شبکه ارتباطی کشــور را پایدار نگه دارد، با کمک و یاری همه بتوانیم شرکت 
 مخابرات را که زیر بنای شــبکه ارتباطی کشور است را تقویت کنیم تا به توسعه مطلوب 

برسیم.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران گفت: حداقل هزینه نگهداری خط تلفن ثابت که در 
آذرماه ســال ۱۴۰۰ در کمیسیون تنظیم مقررات مصوب شد به صورت میانگین ۱۴ هزار 

و ۸۰۰ تومان بود، اما این رقم تا شــهریورماه ۱۴۰۱محقق 
نشد. نهایتا میانگین عدد ابلاغی برای دریافت از مشترک 
هر خط ۹ هزارتومان شــد، همچنین در روستاها افزایشی 
 نداشــتیم بــا اینکه هزینه هــا در این مناطق بیشــتر از

 شهرهاست.
وی افزود: طی این ۱۰ سال تعرفه های بخش مخابرات 
ثابت افزایشی نداشت و همچنین در سال ۹۴ و ۹۵ موضوع 
ابلاغ همکدسازی را داشتیم که باعث کاهش درآمد شرکت 
شد. چیزی که باعث اختلاف دو عدد شد، حاصل نگهداشتن 
افزایش تعرفه های مخابرات توســط رگولاتوری و بحث 

ابلاغ هم کدسازی از طریق کاهش درآمد بود.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران گفت: از زمانی که مصوبه ۴۶۶ مبنی بر دریافت حداقل 
کارکرد تلفن ثابت ابلاغ شد، به علت تاخیر در ابلاغ ناقص ، شرکت مخابرات بازهم پشت 
سر هم متضرر شد و این زیان به مبلغ ۵ هزار میلیارد تومان رسید و دو زیان دیگر هم تا زمان 
ابلاغ و اجرای نهایی تا شهریور ۱۴۰۱، به علت فاصله ۱۵ ماهه تصویب در خرداد ۱۴۰۰ تا 
شهریور ۱۴۰۱ و مسکوت ماندن و تعلل های پیاپی در ستاد تنظیم بازار و شورای رقابت به 

مبلغ های ۴هزار و ۷۰۰میلیارد تومان و ۳هزار و ۷۰۰ میلیاردتومان زیان وارد شد.
سلطانی گفت: در شهرســتان ها هم حداقل مبلغ و در روستاها مبلغ صفر برای هزینه 
نگهداری در نظر گرفته شد، اما علی رغم تمام این مشکلات و تعلل ها، شرکت مخابرات 

ایران با تمام توان به سمت توسعه حرکت می کند.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با اشاره به اینکه با تمام این زیان ها و تاخیرها برای اجرای 
مصوبه ۴۶۶ مخابرات الحاقیه شــماره ۴ را که بار مالی سنگینی دارد طبق تکلیف وزارت 
ارتباطات پذیرفت افزود : تنها دو بند از این الحاقیه که توسعه ۱/۵ پورت و بازسازی شبکه 
انتقال مناطق تا ســال ۱۴۰۳ است ۶۵۰۰ هزار میلیارد هزینه دارد و عمدا جبران هزینه ها 

نمی شود و باری از دوش مشکلات این شرکت بر نمی دارد.

توشیبا پیشنهاد خرید دو تریلیون ین 
)۱۴ میلیارد دلار( دریافت کرد که این 
شــرکت الکترونیکی و انرژی ژاپنی 
گرفتار تبعات رســوایی را خصوصی 

خواهد کرد. 
صنــدوق متعلق بــه گروهــی از بانک ها و 
شــرکت های ژاپنی به نام »ژاپن اینداستریال 
پارتنرز«، این پیشنهاد خرید را مطرح کرده اند 
 و قیمت پیشنهادی بر اساس قیمت ۴۶۲۰ ین

 )۳۲ دلار( هر سهم این شرکت است.
آکیهیرو واتانابی، رئیس توشیبا، از سهامداران خواست از این پیشنهاد حمایت 
کنند و اعلام کرد این تنها گزینه برای این است که توشیبا به قدرت سابق خود 
برگردد.توشیبا برای سه ماهه آوریل تا ژوئن، ضرر ۲۵ میلیارد ین )۱۷۶ میلیون 
دلار( را از فــروش ۷۰۴ میلیارد ین )پنج میلیارد ین( گزارش کرد. فروش این 

شرکت حدود پنج درصد نسبت به سه ماهه پیش از آن، کاهش داشت.
توشیبا با اشاره به ابهامات در کسب و کار تراشه رایانه خود، پیش بینی از سود 

کل سال خود ارائه نکرد.
اگر این پیشنهاد خرید موفق شود، گام بزرگی در تلاش چند ساله این شرکت 

برای رونق گرفتن است و اجازه می دهد از بازار سهام ژاپن خارج شود.
حداقل دو ســوم از سهامداران توشــیبا باید سهام خود را عرضه کنند تا این 
پیشنهاد خرید، موفقیت آمیز باشد. سرمایه گذاران کنشگر خارجی، تعداد قابل 
توجهی از سهام توشیبا را در اختیار دارند و برخی از آنها نسبت به این پیشنهاد، 

ابراز نارضایتی کرده اند.
هیات مدیره توشــیبا این قرارداد را در مارس 
پذیرفت. ارزش سهام توشــیبا روز دوشنبه در 

۴۵۸۴ ین )۳۲ دلار( بسته شد.
ایــن خرید، توشــیبا را در اتحاد با شــرکای 
ژاپنی نگه می دارد. گروه »ژاپن اینداســتریال 
پارتنرز« در ســال ۲۰۰۲ برای ســاختاربندی 
مجدد شــرکت های ژاپنی تاســیس شد و در 
برندهای ژاپنی دیگر مانند ســونی، هیتاچی و 
المپوس ســرمایه گذاری کرده است.توشیبا که 
یک تولیدکننده بزرگ در صنعت هســته ای ژاپن است، در مارس سال ۲۰۲۲ 
از سونامی که باعث از کار افتادن سه راکتور در فوکوشیما واقع در شمال شرقی 
ژاپن شد، آسیب دید. توشیبا در برچیدن نیروگاه هسته ای دای ایچی فوکوشیما که 

انتظار می رود چند دهه به طول بینجامد، مشارکت دارد.
شرکت »وستینگ هاوس« که بازوی هسته ای آمریکایی توشیبا است، پس 
از ســال ها ضرردهی و در پی افزایش هزینه های ایمنی، در سال ۲۰۱۷ اعلام 
ورشکستگی کرد.برند توشیبا که زمانی برای دستگاه های خانگی، لپ تاپ ها، 
باتری ها و تراشه های رایانه ای شناخته شده بود، هدف سهامداران کنشگر خارجی 
قرار گرفت.رســوایی حسابداری در سال ۲۰۱۵ که شامل دستکاری چند ساله 
حساب ها بود، شهرت این شرکت را مخدوش کرد. تارو شیمادا، مدیرعامل توشیبا 
گفته است ثبات را به توشیبا خواهد آورد که تا چند سال دیگر، ۱۵۰ ساله خواهد 

شد. وی از سهامداران خواست از این پیشنهاد حمایت کنند.

معاونعلمیرئیسجمهور: مدیرعاملشرکتمخابراتایران:

انجمنخبرنگارانعلموفناوری
تشکیلمیشود

مدیریتهمهگیریبعدیباهوشمصنوعیجدید

شرکتمخابرات۶۵هزارمیلیاردتومان
پسازخصوصیسازیبهدولتپرداختهاست

توشیباپیشنهادخرید۱۴میلیارددلاریگرفت
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